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Úvod  
Pro jednotlivá čísla Ročenek se snažím vyhledávat zajímavá a málo dostupná témata. Tentokrát 
jsem vybral skautský tisk z období obnovy Junáka 1968 až 1970.  
 
Ze článků můžeme pochopit, o jakou obtížnou dobu šlo. V té době byl státem uplatňován tiskový 
dozor (cenzura), a u čtenářů bylo zvykem domýšlet si to, co autor nemohl napsat. Ne vždy jsme 
samozřejmě odhadli záměr autora. Dnes, při znalosti mnoha dalších informací i historického 
vývoje, se to zdá pochopitelně snadnější, ale jak poznáme, není tomu tak.  
 
Přistupujme k vybraným článkům alespoň trochu s nadhledem a tolerancí. Jen tak můžeme 
„strávit“ tak široké spektrum protichůdných názorů, aniž bychom nepropadli pochybnostem, zda 
ještě dnes má význam se těmito názory zabývat. Chci věřit, že všichni autoři mysleli svá slova 
upřímně a ve prospěch obrany skautingu.  

Z historického hlediska však nemůžeme nějakou etapu pominout jen proto, že je nepříjemná. 

V té době pesimisté a skeptici od počátku vyslovovali nedůvěru v trvalou obnovu. Realisté spíše 
využívali toto období k přípravě rádců a činovníků v kursech, lesních kurzech a lesních školách. 
Byly vydávány původní i nové příručky. Vše pro případ, že k obnově v budoucnu opět dojde. 
Pokusme se zamyslet nad následujícími řádky:   

Gog 
 
 

PADESÁT LET NAŠEHO STÁTU A SKAUTSKÉHO HNUTÍ 
Už půl století uplynulo od oné posvátné chvíle, kdy se náš po staletí těžce zkoušený národ dočkal 
obnovení svobody. Tato radostná skutečnost naplnila vrchovatě náš národní život novým 
vzruchem a radostí. Nebyly to však dny bezstarostné. Tisíceré nesnáze a obtíže doléhaly ze všech 
stran. Ani politické poměry znovuzrozeného národa nebyly jednoduché. Ohlas revolučních událostí 
v carském Rusku nezůstával bez ohlasu v našich zemích a doléhal i mocně na západní 
demokracie. Zatím náš mladý stát pod moudrým vedením prvního presidenta republiky T. G. 
Masaryka se učil žít ve svobodě. Ale už třicátá léta ukázala, že náš sen o mírovém vývoji a 
blahobytu naší milované republiky byl příliš růžový. Před našima očima vyvstávalo nebezpečí, jaké 
svět ani náš národ dosud nezažil. Naše dějinná zkušenost nám našeptávala, že nám hrozí 
smrtelné nebezpečí. Hrdinský rok 1938 přinesl vzepětí našich národních sil na obranu naší 
svobody. Národ tu stál v plném odhodlání bránit těžce získanou svobodu a přinést i nejvyšší oběti 
na její záchranu. Mnichovská zrada nás srazila na kolena. Byl to úvod k největší válce v lidských 
dějinách. Šílená touha znacizovaného německého národa po ovládnutí světa se před ničím 
nezastavila. Těžké utrpení a náš hrdinský postoj byly korunovány velkým vítězstvím slavného roku 
1945. Fašismus a nacismus byly na hlavu poraženy, ale do dnešního dne nebyly jejich následky 
plně vyhlazeny. Dovršili jsme náš vnitřní vývoj přechodem k socialismu a k plnému spojenectví se 
SSSR. Léta padesátá však zpomalila deformacemi náš plný socialistický rozmach. Teprve 
nedávná a současná doba nám přinesla naději na svobodnější rozvoj a rychlejší postup na cestě 
k lepším socialistickým zítřkům, zkalená srpnovými událostmi, které však nemohou vzít našim 
národům odhodlání a upřímnou snahu pokračovat v cestě nastoupené počátkem tohoto roku za 
moudrého vedení presidenta Ludvika Svobody, prvního tajemníka KSČ Alexandra Dubčeka, 
předsedy Národního shromáždění Josefa Smrkovského, předsedy vlády ing. Oldřicha Černíka i 
celé KSČ. 
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Padesátiletý vývoj našeho státu, s nímž jsme všichni osudově spojeni, a který už v dávné své 
historii stál vždy na straně pokroku, svobody a lidskosti, bude pokračovat a oba národy budou vždy 
bojovat o uskutečnění nejvzácnějších lidských ideálů, pokud budou žít. 

Dobrá budoucnost každého národa však závisí na mravní a tělesné zdatnosti jeho členů. Ale 
především bude taková, jak si bude národ umět vychovat nastupující pokolení. Nikdy v historii 
našeho státu nebylo tolik zapotřebí vychovávat mládež v duchu státním, národním a sociálním jako 
nyní. Naše skautské hnutí se hrdě a odpovědně hlásí o svůj podíl na této práci. Opíráme se tu 
nejen o svoji skautskou, jen o málo starší tradici, ale především o výchovné metody, které 
blahodárně působily na českou a slovenskou mládež v dobách dobrých i zlých, a jejichž posláním 
je vést naši mládež k nejvyšší službě vlasti, a k pokroku, opřenému o mravní, vědecký a technický 
základ. 

Opíráme se tu nejen o své odhodlání, snažení a výchovnou práci, ale také o výsledky dosažené a 
dosahované po celých padesát let činnosti. 
Už náš vstup do dějin hnutí a organizací mládeže byl poznamenán revolučním úsilím našeho 
zakladatele A. B. Svojsíka v době těsně před vypuknutím první světové války. Odvaha uvést v život 
v dusném prostředí úpadkového Rakousko-Uherska svobodné a pokrokové hnutí mládeže musela 
narazit na odpor. V duchu našeho hesla "Buď připraven!" vedli skautští vedoucí mládež často za 
nepředstavitelných okolností po celou válku až k prvnímu dnu našeho svobodného života.  

A svobodná vlast nás potřebovala. Junáci i jejich vedoucí udivovali hned tenkrát celou českou 
veřejnost ochotou a nadšením, s nimiž se dávali do služeb vznikajících národních výborů. V 
poklidných dobách prvního i méně poklidného vývoje druhé desítky let trvání republiky zpevnil 
Svaz skautů a skautek Republiky československé své řady a v pohnutém roce 1938 tu už stála 
sedmdesátitisícová organizace mládeže a zasahovala v období květnové i zářijové mobilizace 
všude tam, kde bylo zapotřebí. Přišel rok 1940. Doba okupace nám přinesla rozpuštění a 
pronásledování i popravy 500 junáků a jejich vedoucích. Přesto naše hnutí přežilo v ilegalitě tuto 
hrůznou dobu a rok 1945 nás zastihne v plné účasti na povstání a v občanské účasti na budování 
státu. Dvacet milionů hodin odpracovaných na výstavbě, dvouletý plán obnovy naší výchovy 
v duchu výchovy mravních osobností, to byla naše občanská služba. 

Politická deformace let padesátých způsobila rozpuštění našeho hnutí, které bezvýhradně sloužilo 
pokroku naší národní i lidské společnosti. 
Obnovení junáckého hnutí v letošním roce nás zavazuje k intensivní práci výchovné i občanské, 
k plné podpoře vlády a jejího programu a srpnové události jsou pro nás závazkem vychovávat 
mládež k bratrství mezi národy a státy, k mírovému soužití i k prohloubení našeho vnitřního života 
v oblasti výchovy mládeže k šťastnějším zítřkům. Jednota národa tak dlouho toužená je pro nás 
mocnou pobídkou, tak jako pro ostatní organizace mládeže, k obětavé službě vlasti. 

A tak statečně a odpovědně se vydáme na cestu v další padesátce našeho milovaného národa a 
státu. Zcela ve smyslu našeho zákona a slibu. Budeme vždy připraveni!  

Dr. Karel Průcha 
 
 

Z DĚJIN NAŠEHO SKAUTINGU 

Počátky českého skautingu 
Téměř před šedesáti lety nastoupil u nás bratr A. B. Svojsík cestu práce na obrodě našich mladých 
lidí s krásným a čistým cílem vychovat lidi dokonalé, vzorné vlastence a dobré občany. Život hnutí 
jím započatého znamená léta nadšeného úsilí, práce, obětí, zápasů, nadějí i pronásledování. 

Zájmová činnost české mládeže před skautingem 
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Krátce před I. světovou válkou nebyla mimoškolní výchova u nás obecně rozvinuta. Mládež byla 
z největší části ponechána sama sobě, hrám a zábavám, jejichž úroveň byla závislá na prostředí a 
vyspělosti mladých. 

Téměř jedinými institucemi mimoškolní výchovy byly tělovýchovné organizace Sokol, Orel a 
Dělnické tělocvičné jednoty, v nichž vedle dospělého členstva cvičila i mládež. 

Sokolství - vlastenecké tělocvičné hnutí - začal r. 1862 organizovat Dr. Miroslav Tyrš, jako český 
protějšek tělovýchovné organizace Německé v Praze. Poukazoval při tom na nutnost harmonie těla 
i ducha. Jako vášnivý milovník přírody vyznačil za podstatnou část sokolského programu vycházky 
a život v přírodě. 

Orel byl založen r. 1908 jako organizace pěstující mravní a tělesnou výchovu na základě ideálů 
křesťanských. Vzdělavatelskou práci tu vedli kněží. Početně byl Orel slabší než Sokol. 

Dělnické tělocvičné jednoty (DTJ), utvořené r. 1903, pěstovaly tělesnou výchovu a měly zvyšovat 
zdravotní úroveň pracujícího lidu na novém ideovém základě socialismu. Roku 1913 sdružovaly asi 
tisíc hochů a čtyři tisíce dívek. 

Klub českých turistů, který od r. 1888 vykonal mnoho pro přiblížení městského člověka přírodě, 
neorganizoval v té době ještě vlastní dorost. Zřizoval však studentské prázdninové noclehárny. 

Uvedení skautingu do čech A. B. Svojsíkem 
V letech 1911-1912 uváděl k nám skauting, založený r. 1908 ve Velké Británii generálem 
R. Baden-Powellem, pražský středoškolský profesor Antonín Benjamín Svojsík (1878-1938), 
pedagog, výborný tělocvikář i zkušený cestovatel, jehož oči byly široce otevřeny kráse světa. A. B. 
Svojsík měl ještě jiný zájem: léta se zabýval studiem všestranné přirozené výchovy ve volné 
přírodě; na svých cestách, zejména za dvojího pobytu v Americe, pozoroval různá zřízení tohoto 
druhu (předcházející skautingu). Rozhodl se doma organizovat výchovu mládeže prací a životem 
v přírodě. Jako sokolskému činovníkovi i pedagogovi mu dávno byly jasné nedostatky současné 
výchovy u nás. Navázal písemný styk s Baden-Powellem (osobně se s ním tehdy ještě nesetkal) a 
získal od něho výhradní povolení k překladu díla Scouting for Boys (Skauting pro hochy). Skautské 
hnutí studoval ještě v Belgii, Dánsku, Švédsku a Německu, aby viděl, jak se osvědčuje převzetí 
myšlenky z ciziny. Cítil, že pro naše poměry bude třeba dílo přepracovat a v mnohém doplnit. 

Plán organizovat český skauting realizoval Svojsík teprve po poradách s pedagogickými odborníky 
Bílým a Klenkou a po doporučení vynikajících osobností: univerzitních profesorů Drtiny, Masaryka, 
politiků Kramáře, Klofáče, dále A. Jiráska, Z. Wintera aj. 

Ve školním roce 1911-1912 prováděl Svojsík řadu praktických pokusů skautského výcviku se 
svými žáky, studenty žižkovské reálky: vycházky do Prokopského údolí, k Radotínu, s pozorováním 
přírody, cvičením v orientaci, signalizaci, stavbou stanů, vařením v přírodě. Mezi skauty se brzy 
přihlásili i studenti jiných středních škol a učni. V březnu 1912 uspořádal Svojsík první vůdcovský 
kurs, z něhož vyšlo celkem kolem dvaceti absolventů. Svojsíkovi skauti se scházeli v advokátní 
kanceláři jeho bratra. 

O prázdninách r. 1912 uspořádal Svojsík první stálý tábor ve Vorlovských lesích. Trval pět týdnů. 

V táboře pod Lipnicí zbudovali účastníci tábora kuchyni, můstek, loďku. Cvičili prostná, koupali se 
v přehrazeném potoce, stříleli z luku, pěstovali šerm, cvičili se v orientaci, pozorování přírody, za 
poledního odpočinku četli. Jídelní lístek si zpestřovali houbami, lesním ovocem i pstruhy. Od 
časného jitra do večera tu zněl v hlubokých lesích jásot prvních českých skautů. Vhod přišlo i 
nepříznivé počasí. První český skautský tábor prošel všemi zatěžkávacími zkouškami vítězně. 
Svojsík vylíčil obraz tohoto tábora ve spisku Den v táboře junáků. V prvním táboře Českých skautů 
byli se Svojsikem neúnavní skautští pracovnici a vůdcové Sláva Bursík, Vladimír Herles, Jaroslav 
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Novák (později tajemník Svazu, skautský spisovatel), Josef Řeháček, Sláva Řehák (později 
náčelník a pak i velitel Junáka), Vlad. Wildmann a Vratislav Židlický. Mezi dalšími Svojsíkovymi 
skauty nacházíme pak jména Prokop Drtina (od r. 1945 ministr spravedlnosti), Jiří Wolker, Rudolf 
Plajner (náčelník Československého Junáka), MUDr. Ladislav Filip, akademik Josef Charvát aj. 

Období prvé světové války 
Rok 1914, kdy začala první světová válka, neovlivnil započatou práci na rozvinutí nového hnutí 
mládeže, skautingu.  Skautský odbor při Svazu spolků a přátel pro tělesnou výchovu se stal 
dvakrát početnějším, než celý spolek a vyvíjel mimořádnou aktivitu. Proto také organizační spojení 
muselo přestat. 15. června 1914 dostává skauting organizační základ; vzniká samostatný spolek  
Junák – Český skaut. Jeho starostou byl zvolen Dr. Čeněk Klika, městský fyzik v Praze, který od 
počátku podporoval novou, Svojsíkem propagovanou myšlenku. Náčelníkem se stal A. B. Svojsík.   

Vzniká také junácká hymna, jejíž text napsal český básník F. S. Procházka (1861-1939), ředitel 
knihovny hl. m. Prahy, redaktor Zvonu (1933), předseda Máje a člen České akademie věd. Text 
zhudebnil skladatel, nad jiné povolaný, Karel Kovařovic (1862 -1920), autor známých oper 
"Psohlavci" a "Na Starém Bělidle". 

Vedle těchto Svojsíkových snah vznikají nezávisle na sobě ještě v jiných českých místech kroužky 
mající za základ junáckou výchovu, různě přizpůsobenou. 

Na berounském gymnáziu vznikla myšlenka založit "kroužek přátel přírody", jehož hlavním 
programem byl přírodovědecký výzkum berounského okolí. Na sklonku roku 1912 profesoři tohoto 
ústavu Miloš Maixner a Miloš Seifert, obeznámeni se základní skautskou literaturou, dávají základy 
skautskému oddílu, který pojmenovali „Děti Živěny". Roku 1913 odevzdávají tito dva profesoři 
v Berouně do tisku vlastní skautskou příručku nazvanou "Kapesní knížka českých junáků". 

Poznámka podle okresního archivu v Berouně:  Na témže gymnasiu v roce 1912 suplující profesor 
Ferdinand Pakosta (1884 – 1914) zorganizoval asi 30 studentů a založili berounský skauting.  

V roce 1913 vznikla další junácká organizace Junácké sdružení Psohlavci, jejímiž zakladateli byli 
prof. Bořivoj Müller a Dr. Jan Hořejší. Hlavními středisky jejich činnosti byly Praha, Příbram a 
Plzeň. Zakladatelé této organizace chtěli vytvořit organizaci typicky národní, kde vzorem byli naši 
Chodové.  Nezříkali se však přitom ani Setonových ani Baden-Powellových metod výchovy. 
Psohlavci kladli velký důraz na absolutní abstinenci, důkladné studium přírody a pokračování 
v národních tradicích našeho lidu. V dějinách našeho skautingu sehráli důležitou úlohu. Ohlas 
doznívání ve změněných formách, cílech, skutečnostech můžeme sledovat až do dnešních dnů. 

Počátky vodních skautů zaznamenáváme v Českém Jacht-klubu, ve kterém Josef Rössler-Ořovský 
(1869 -1933) propagoval pro několik klubů vodní táboření. 

V lednu roku 1915 začíná u nás historie dívčího skautingu. Na první schůzce se sešlo 12 dívek, jež 
se rozhodly proklestit cestu dívčímu skautingu. Při spolku Junák-Český skaut vytvořily Odbor pro 
skautskou dívčí výchovu. První předsedkyní se stala Dr. A. Berkovcová (1881-1956). Dalšími 
spolupracovnicemi byly Bronislava Herbenová [1881-1942), Emilie Milčicová [1889-1969j a Vlasta 
Štěpánová-Koseová (nar. 1895). Prvních schůzek se zúčastnila i spisovatelka Popelka Biliánová, 
která už v roce 1914 napsala a vydala útlou brožurku „O dívčím skautingu“. Děvčata se zúčastnila 
jedním stanem propagačního tábora na Klamovce. Družina „Sasanek“, kterou vedla sestra Vlasta 
Štěpánová, tábořila ještě tentýž rok nedaleko Živohoště u samoty Nouze. Byl to první historický 
tábor skautek. A. B. Svojsík onen rok tábořil poblíže Havlíčkova Brodu. Ještě jednu událost tohoto 
roku musíme zaznamenat. Začátkem roku vyšlo první číslo skautského časopisu Junák. 
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Přehled dat a událostí: 
3. května 1914 ukázkový tábor na Petříně. 
15. června 1914 utvořen spolek Junák-Český skaut. 
11. ledna 1915 utvořen Odbor pro skautskou dívčí  

výchovu. 
15. ledna 1915 vyšel první časopis Junák. 
15. ledna 1915 - jaro - propagační tábor na Klamovce,  

účast skautek.  
Červenec 1915 - první tábor skautek v Nouzi u Živohoště  

trval 14 dnů. 
Po prázdninách 1915 vznikl 1. dívčí oddíl, vedoucí Vlasta  

Štěpánová-Koseová. 

Založení samostatného spolku Junák - český skaut 
Vraťme se ještě do roku 1914. Počátkem roku se připravovalo založení samostatného spolku, který 
by se věnoval výhradně skautské výchově mládeže. Vyvrcholením příprav byla přednáška 
zakladatele prof. A. B. Svojsíka v Obecním domě 5. května. Zanedlouho potom, 15. června 1914, 
byla svolána ustavující Valná hromada, na které byl založen samostatný spolek "Junák - Český 
skaut". Tento den je v dějinách našeho Junáka velmi důležitý, protože tím dnem počíná 
samostatná činnost. Do čela spolku byl zvolen náčelníkem prof. A. B. Svojsík a starostou Dr. 
Čeněk Klika. Schůze spolku se konaly v místnosti městského fyzikátu na Staré rychtě v Rytířské 
ulici č. 28. Byly také vydány členské odznaky, kovové trojúhelníky s postavou atleta a označením 
„Český skaut“. 

Pražský sbor vedoucích junáckých oddílů scházel se v kanceláři spolku "Junák - Český skaut". 
Úřední hodiny zde byly od 16 do 18 hodin. V té době byli mezi pražskými vůdci známi hlavně tito 
bratři: Dr. Klika mladší, Jaroslav Novák, inž. Šorajs, prof. Eliášek, Jelen, Jaroslav Kose, 
Vl. Mikšovský, Jan Novák, Fr. Marek, Fr. Herles, Kouba. Vildmann, Vejborný, Sláva Řehák. Josef 
Charvát, J. Řeháček, Roubal, Voděnka a další. Mnoho prvních vůdců junácké mládeže zasvětilo 
hnutí celý život a jejich práce, často tak těžká a namáhavá, nebyla marná. Položili dobré základy 
veliké stavbě. 

Do nadšené práce všech zasáhla překážka nejstrašnější a nejhrůznější - válka. 

Vedení spolku "Junák - Český skaut" bylo postaveno před vážné rozhodnutí: buď činnost zastavit, 
rozejít se a začít znovu v časech lepších, nebo najít cestu, na které by se udržoval junácký život, 
jak by to bylo jen možné, to znamená v trpké současnosti dosud "rakouské", ale ku prospěchu 
utištěné a potřebné české veřejnosti. 

Výbor spolku se jednomyslně rozhodl v souladu s junáckými ideály pro alternativu druhou, pro 
organizovanou činnost humánní, pomáhat invalidům, vdovám a sirotkům, raněným, strádajícím 
apod. Na druhé straně velmi dbal o to, aby ani jediný junák se nepropůjčil k práci, která by válku 
prodlužovala, tj. ke sběru kovů, textilu apod. Také výbor spolku uchránil svoje junácké oddíly od 
vojenských cvičení s německým komandem, na která si tehdejší středoškoláci jistě vzpomenou. 

Na podzim přišel do Prahy na studia br. Sláva Řehák, který měl již určité zkušeností, neboť vedl 
oddíl v Jičíně. Profesora A. B. Svojsíka znal již osobně z jeho jičínské návštěvy, kde měl 
propagační přednášku. V bytě A. B. Svojsíka v Náplavní ulici č. 5 složil vůdcovskou zkoušku a 
záhy založil oddíl Praha 6, který vedl spolu se svým zástupcem Jarčou Kosem, který se později 
oženil s jednou z prvních skautek, sestrou Vlastou Štěpánovou, pozdější náčelní Čs. Junáka 
Vlastou Koseovou. 
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V podzimních dnech 1914 počalo několik studentek a profesorek z pražských škol uvažovat o 
založení dívčího skautingu. lmpuls k tomu dala Vlasta Štěpánová, tehdy abiturientka dívčího lycea 
v Praze, která spolu s vůdcem pražských skautů Vaškem Jelenem získala pro dívčí skauting PhDr. 
Annu Berkovcovou. V prvních počátcích těmto odvážným budovatelkám dívčího skautingu účinně 
pomáhali profesoři Dr. Čada, A. B. Svojsík a prof. Roubal. Účastnili se nejen jejich prvních 
schůzek, ale i vycházek, na kterých je zasvěcovali do praktického provádění junáckého programu. 
Vzácným příznivcem a ochráncem prvních českých skautek byl univ. prof. Dr. Drtina, kterému 
vděčí dívčí skauting za pevné základy. Prvními skautkami byly Dr. Berkovcová, Vlasta Štěpánová, 
Lída Zemanová, Lída Malá, sestry Holešovské, Jiřina Weissová, Růžena Jarošová, Emilie 
Milčicová, Lída Macková, M. Adamcová, L. Machová (provdaná Sobotová). 

Na sklonku roku 1914 br. Sláva Řehák vydatně pomáhal br. A. B. Svojsíkovi v přípravách na 
vydávání junáckého časopisu. Byla to myšlenka velmi odvážná, vydávat nový časopis v době, kdy 
druhé časopisy zanikaly, kdy bylo nutné počítat s každým haléřem, kdy počet odběratelů, hlavně 
mládeže, nedal se předem ani přibližně odhadnout. 

Poválečné období  
V roce 1918 válka stále tíživěji doléhala na skautskou práci. Nebylo dobrých vedoucích, ani 
kluboven, ani táborového materiálu. Také látek na skautské kroje byl velký nedostatek. 

Vzdor všem těmto překážkám bylo uspořádáno o prázdninách několik junáckých táborů. Tábor 
pražského 18. oddílu vedl prof. A. B. Svojsík a byI vybudován v blízkosti hradu Lipnice na 
Vysočině. Do tohoto tábora přijal i mladičkého Jiřího Wolkera z Prostějova, který svoje osobní 
zážitky uložil ve svém táborovém deníku. Budoucí náš velký básník prostými slovy zachycuje 
všechno, co v tomto táboře prožívá, dobré i špatné. Upřímně se raduje ze všech svých malých 
úspěchů a zážitků, ať už je to zhotovení sedátka u kamen, nebo jásavý pohled do lesa, který 
osvětlují první ranní paprsky slunce. Radostně přiznává, jaký se to s ním stal převrat, jak v táboře 
tělesně zmužněl, jak se naučil snášet zimu i nepříjemné počasí.  

Jak vlastně vypadal tábor, kterého se zúčastnil Jiří Wolker? 
Počáteční práce v táboře, jako pro každého, byla i pro nováčka Wolkera namáhavá. Kácet stromy, 
přivážet náklad dřeva na dvoukolovém vozíku po rozbahněné cestě, pokrývat střechu kuchyně 
dehtovým papírem a jiné náročné stavby, to vše bylo nutné zbudovat vlastníma rukama, sami. 

Ani zásobování nebylo dostatečné; shánění nejnutnějších potravin bylo vysilující a často 
s nepatrným výsledkem. 

Stavba kamen soustředila pozornost celého tábora. Poprvé uvařený oběd. Houbová polévka a 
krupičná kaše. Byla dobrá, ale bylo jí málo a bez omastku, píše ve svém táborovém deníku. 
Výpravy do okolí, nákupy, hry, táborové ohně, to všechno se střídalo v pravidelném rytmu 
táborového života. Patnáctý den tábora (23. července 1918) byl pro našeho Jiřího zvláště 
památný, složil při táborovém ohni junácký slib do rukou zakladatele našeho junáctví A. B. 
Svojsíka. 

Jiří Wolker v táboře kreslil a maloval. V jeho deníku se objevují karikaturní kresby ze života 
v táboře. Skici krajin a výstavby tábora, barevné akvarely a zachovala se dokonce skica podoby 
A. B. Svojsíka. V táborovém deníku jsou záznamy o četbě, které se ve chvílích oddechu, deprese 
a odpočinku Jiří Wolker věnoval. Zmiňuje se o J. S. Macharovi, básníku E. A. Poeovi. Oblíbenou 
četbou byly Básně v próze Ch. Baudelaire a četl Gioconda D. Annunzia. Z toho všeho a zvláště 
z některých pasáží deníku je patrný zájem Jiřího Wolkera o umění, velký rozhled po literatuře a 
zřetelné náznaky počátků vlastní tvorby. 

Tělesné výchově v táboře bylo věnováno mnoho času a vedoucí tábora uspořádal mnohé závody 
v atletice, plavání, nošení břemen apod. Závodní dráha v běhu na 100 m byla vyznačena na 
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pasece, startovalo se podle abecedy: jedni závodnici běhali bosi a druzí v botách. Kdo nebyl 
spokojen se svým výkonem, mohl si vzít opravu. Tuto možnost využil i Jiří a vyhrál tento závod za 
13 vt. (běžel obutý).  Ve skoku dalekém z místa skončil druhý výkonem 231 cm, s rozběhem 
389 cm; byl první ve skoku vysokém z místa výkonem 115 cm a v téže disciplíně s rozběhem 
rovněž první se 135 cm. V závodě ve vrhu kamenem 7,5 kg těžkým a zdvihání a nošení břemen 
získal druhá místa. 

Skaut Jiří Wolker se vrátil ze svého šest neděl trvajícího skautského tábora domů do Prostějova. 
Záhy po svém návratu založil v Prostějově první skautskou družinu, kterou sám vedl jako její 
rádce. Do této Wolkerovy junácké družiny se přihlásil také Rudolf Plajner, kvintán prostějovské 
reálky. Tento mladý skaut snad byl osudem předurčen k tomu, aby vždy kráčel po junácké stezce 
jen vzhůru, aby svým jednáním i svými dobrými skutky ukazoval jen dobrou cestu a jasný cíl těm 
nepřehledným zástupům české, slovenské a podkarpatské mládeže, která v něm našla pravý vzor 
a typ našeho junáka - skauta, která tak nadšeně a spontánně ho vyvolila za pokračovatele díla 
velkého zakladatele A. B. Svojsíka, a on za to její důvěru ani v dobách radostných, ani v časech 
přesmutných nikdy nezklamal. 

Válka nabývala stále většího rozsahu a vyžadovala nových a nových obětí. Soustavná skautská 
práce byla přerušována stálým odchodem vůdců na frontu, a tak oddíly nedávno založené se 
rozcházely, nebo jen živořily. Snad pouze v Praze bylo možno alespoň trochu soustavně pracovat. 
Zde v roce 1918 pracovalo ve 14 oddílech asi 300 skautů, které vedli většinou vysokoškoláci, kteří 
nemuseli rukovat na frontu. 

Také prázdninové tábory trpěly všeobecným nedostatkem, ač v zastrčených a odlehlých koutech 
naší vlasti se snáze sehnaly nejnutnější potraviny. Naše první skautky zbudovaly si v roce 1916 
svůj tábor na dřevěných podsadách s krytou kuchyní a se vším táborovým zařízením. Na svém 
tábořišti u Živohoště, kde tábořily každoročně po celou válku. 

Začátky na Slovensku 
Zatímco v českých zemích už pracovaly junácké oddíly a vyrostl první prázdninový tábor, na území 
dnešního Slovenska zaznamenáváme první počátky junácké činnosti v maďarském gymnáziu 
v Komárně. První skautský oddíl založil 23. května 1913 profesor Alexander Karle. Na ustavující 
schůzce rozdělil přihlášené nováčky do pěti družin, jejichž symboly byly: kos, kamzík, veverka, 
racek a turul. Stejně jako u nás, také i zde bylo nutné překonávat značné překážky, které vyplývaly 
z názorů profesorského sboru ústavu. 

Ale již 30. května 1913 byl uspořádán malý kurs pro rádce. Na první oddílové vycházce, kterou 
vedli dva junáci cyklisté, nacvičovaly družiny stavění stanu, pochodové cvičení, rozdělávání ohně, 
pozdravy a uzle. Účinným pomocníkem v propagaci junácké výchovy byl místní tisk v Komárně. 

Právě tento oddíl byl spolupořadatelem velkého putovního tábora na vorech na řece Váhu, od 
4. do 21. července 1913, jehož trasa vedla z Kralovan do Komárna a měřila 360 kilometrů. A tak 
není divu, že návrat oddílu byl triumfální a jeho vjezd do přístavu v Komárně byl doprovázen 
salvami z hmoždířů. Když oddíl oslavoval patnáctileté trvání (1913-1928), vydal velmi podrobnou 
publikaci"Dějiny komárenského skautingu". Sestavil ji žák gymnázia v Komárně, účastník ustavující 
schůze oddílu, Ludevít Beszédes, pozdější župní zpravodaj Svazu junáků-skautů RČS, skautské 
župy Povážské a dlouholetý instruktor Slovenské lesní školy. Je to jedna z nejhodnotnějších 
publikací o dějinách jednoho oddílu a města. Popisuje v časovém sledu nejen práci v oddíle, ale i 
podrobné údaje a charakteristiku jeho vedoucích, prázdninové tábory, jejich umístění, přináší i 
cenné fotografie. 

Další oddíly na Slovensku vznikaly v Rimavské Sobotě a Lučenci. V březnu a v dubnu 1914 je 
založili Horváth Zoltán, Szigeti Benedik a Patak Karel. 
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Vraťme se však zpět do Čech. Poslední dva válečné roky prožívali naši junáci a jejich vedoucí za 
nejtěžších podmínek. Evropské krvavé drama vrcholilo. Kukuřičný chléb a bílá voda, která měla být 
mlékem a často jedinou stravou dětí a dospělých, nemohla zabránit hladu, podvýživě a nemocem. 

Práce ve spolku "Junák - Český skaut", byla udržována za nepředstavitelně těžkých podmínek. 
S velkými oběťmi a sebezapřením, ale velkým odhodláním pracuje spolek i početně oslabené 
oddíly s jedinou snahou nezastavit práci, přežít dobu válečného běsnění a dožít se konce těchto 
hrůzných dní. 

V roce 1917 zaznamenáváme první, sice malé, často těžko postihnutelné přípravy k tomu, jak 
obnovit junáckou práci, až bude konec válečných a smutných dnů. Dosud vypracovanou 
programovou náplň, uváděnou v praxi často se značnými obměnami podle osobní vyspělosti a 
vzájemně nutných kontaktů, vedoucích jednotlivých oddílů s pražským ústředím, bylo nutné nejen 
doplňovat, ale i rozšiřovat. Prvním takovým pokusem o zkvalitnění junáckého programu bylo 
zavádění odborných junáckých zkoušek. Porovnáme-li jejich obsahovou náplň s dnešními 
podmínkami, shledáváme, že jejich obsah byl o mnoho širší, podmínky složení mnohem 
závažnější, než dnes. Navíc bylo zdůrazňováno, že každý, kdo odbornou zkoušku složí, musí své 
znalosti uplatňovat k osobnímu nebo kolektivnímu prospěchu. Složil-li člen oddílu například 
odbornou zkoušku z knihařství, musel si své knihy svázat.  

Junácký program byl navíc obohacen o sportovní disciplíny, které mají v historii našeho junáctví 
trvalé místo. Vzpomeňme jen, kolik vynikajících sportovců začínalo v družinách a oddílech.  

Rozvoj výchovného systému   
Rodiče prvních junáků i jednotlivci z široké veřejnosti, dávají první podněty k založení volných 
sdružení přátel junáků. Po schválení výborem spolku Junák- Český skaut, založila skupina 
příznivců junácké výchovy dne 19. března 1916 společnost "Přátel skautingu" jako odbor pro 
junáckou výchovu v Praze VII. Tím byl položen základ budoucích "Místních sdružení", jejichž 
působnost značně přispívala, hlavně po hospodářské stránce, k dobré prosperitě junáckých oddílů 
a středisek. Tato první pomocná společnost měla ve svém středu i děti. Členové společnosti 
slovem, tiskem i obrazem propagovali junáckou výchovu. Kupříkladu v soukromém bytě pořádali 
přednášky doplněné promítáním diapozitivů a v pozdější době organizovali také výpravy až do 
vzdálených Krkonoš. 

Do té doby spadají i první záznamy o přípravách vedoucích jednotlivých oddílů. Jsou pro ně 
pořádány přednášky předních vychovatelů. Ucelený cyklus přednášek byl zahájen dne 19. února 
I917. Vedl jej prof. J. V. Klíma a konal se v místnosti 16. oddílu v Dientzenhoferově pavilónu 
v Praze-Smíchově. Mezi prvními, kteří složili  vůdcovské zkoušky, byli Vlasta Koseová a Lád'a 
Filip. 

Krvavé drama první světové války v Evropě vrcholí a touha milionů po míru a klidu nabývá 
důraznějších a jasnějších obrysů. Zakladatel A. B. Svojsik píše doslov k třetímu ročníku časopisu 
Junák z 15. června 1917: "Kéž v novém ročníku pozdravíme již radostným jásotem mír, po němž 
touží kdekdo, kdy v nových poměrech hlásiti se bude junáctvo bujaře ku práci, aby pomáhalo 
budovati a kulturní prací okrašlovati milovanou a šťastnou vlast!" 

Konečně nastal den zrozený z touhy milionů a posvěcený krví nejvěrnějších synů národa - 28. říjen 
1918. Po letech smutku, bídy, hladu a nekonečného očekávání opět veselé úsměvy a zpěv. Praha 
radostně bouří a začíná žit novým životem, rychle odstraňuje zbytky cizí nadvlády a stává se 
hlavním městem společné vlasti Čechů a Slováků. 

První výzva v těchto dnech A. B. Svojsíka zněla: "Junáci! Volám Vás vykonati povinnost! Přijďte v 
úterý ráno, pokud možno v kroji, na Starou rychtu [Praha I, Rytířská ulice)." 
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Dostavili se všichni, ke své první radostné službě, sloužit lidu této země. Mladí chlapci celé dlouhé 
hodiny, ve dne i v noci, byli ve službách Národního výboru. Svěřenou práci konali s vytrvalostí a 
přesností až obdivuhodnou. Doručovali korespondenci této revoluční instituce, odnášeli a přinášeli 
důležité depeše, kontrolovali legitimace příchozích do Harrachovského paláce, kde měl Národní 
výbor sídlo, a konali pořadatelské služby. 

Jasným dokladem jejich připravenosti bylo, že již 28. října dali do oběhu první české známky, 
kterými frankovali ve svém skautském poštovním úřadu veškerou korespondenci. Návrh na vydání 
těchto známek byl předložen na schůzi vodních skautů v "Českém Yachtklubu", když byla 
organizována přípravná služba pro státní převrat. (První státní známky vyšly až v prosinci 1918). 
Známky byly dány do oběhu velitelstvím pod vedením předsedy J. Rösslera-Ořovského, za 
souhlasu Národního výboru služebním regulativem poštovním pro skauty čís. 324/R ze dne 
7. listopadu 1918. 

Tak skončila první etapa dějin českého junáctví, od prvních nesmělých kroků, až po slavný 
28. říjen 1918. 

V osvobozené vlasti se začalo junácké hnutí šířit velmi rychle. Ale to už je další kapitola dějin 
našeho hnutí. 
 
 
DÍVČÍ SKAUTING 

Když E. T. Seton zakládal po roce 1920 svoje "Dívky táborového ohně", dal jim do programu podle 
indiánského vzoru úkoly čistě ženské: kromě táboření, v němž je nejzajímavějším úkolem rozdělat 
oheň třením dvou dřev a všeobecných zákonů (hledej krásno, buď ochotna k pomoci, sbírej vědomosti, 
buď poctivá, hleď si zdraví, cti a produševňuj práci, buď veselé mysli), je program naplněn výcvikem v 
domácích pracích, v teorii i praxi, péčí o děti a pěstováním návyků rozumné životosprávy a hygieny pro 
ženy. 

Ve Velké Británii se organizování skautek ujala již dva roky po vydání knihy "Scouting for Boys" 
(Skauting pro chlapce) sestra zakladatele skautingu Agnes Baden-Powellová. Světový náčelník trval na 
tom, aby se program dívčích oddílů lišil od programu chlapeckého, proto anglické skautky dostaly 
jméno Girl Guides (na rozdíl od jména chlapecké organizace Boy Scouts. Teprve Juliette Low, která 
přenesla dívčí skauting do USA, nazvala skautky Girl Scouts, což ovšem neznamená, že kopírovala 
skauting chlapecký. Naše první skautky, jak píše M. Milčicová v příručce z r. 1922, okouzloval více 
skauting Setonův než strohý program Angličanek. Milčicová píše doslova: "Dívčí skauting anglický 
nemá té poesie, kterou vdechl americkému dívčímu skautingu Seton, první duševní tvůrce skautingu 
vůbec." 

Protože však skauting je podle Lorda Baden-Powella hra, přizpůsobovaly si ji různé národy podle své 
povahy. Je tedy náplň i vnější projev odrazem prostředí, ve kterém se žije. Myslím, že můžeme být 
hrdé na naše počátky dívčího skautingu. Dr. Berkovcová, E. Milčicová, Vlasta Štěpánová-Koseová, 
Lída Syllabová-Filipová a další jména z první příručky skautek jsou dokladem vysoké úrovně našich 
prvních skautek a jejich snahy o vytvoření moderního pojetí dívčí výchovy. 

My dnes po třiapadesáti letech stojíme opět u začátků hnutí. Zdánlivě navazujeme na totéž, co jsme 
před dvaceti lety přestaly dělat. Zůstávají nám stejné zásady. Zákon a slib je normou. Družinová 
soustava je dosud nejmodernější výchovný systém. Zájem o přírodu a poznávání jejích zákonů je v 
industriální společnosti stále důležitější. Tělesná výchova nabývá také stále větší důležitosti, protože se 
vzrůstajícím počtem aut stoupá i pohodlnost. Dobrovolná neplacená práce je prvkem téměř 
zapomenutým, ačkoliv právě ta působí výchovně. S chlapeckým skautingem máme také společnou 
výchovu k touze po sebevzdělání, výchovu estetickou (i když zde má zvláštní význam pro dívky), 
pěstování sebekritičnosti. Také snášenlivost rasová, náboženská a politická byla ve skautingu dávno 
předtím, než to bylo vyjádřeno ve Všeobecné deklaraci lidských práv.  Společný je i problém osobnosti 
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dobrého vedoucího, zvláště dnes, kdy se od skautingu očekává odstranění deformací v mimoškolní 
výchově. 

Ale to jsme stále u společných problémů. Nyní k dívčímu hnutí. Nemusíme dokazovat, že mezi mužem 
a ženou, a zvláště mezi dospívající dívkou a chlapcem, jsou rozdíly, i když byla a stále je snaha tyto 
rozdíly stírat. Jsou prostě dány biologickými skutečnostmi a zdůrazněny nerovnoměrným dospíváním 
obou pohlaví. Je všeobecně známo, že dívky jsou v pubertě dva až tři roky vývojově před chlapci. Když 
k tomu připočteme, že se snížila věková hranice dospívání, vidíme, že máme v oddílech dívky 
v nejožehavější době jejich vývoje, v době, kdy rodiče padají jako autorita a nejsou ještě přijati jako 
kamarádi rovnocennými partnery. Vytváří se vlastní osobnost. Tady škola nestačí a rodina nestačila 
nikdy (viz Svojsíkovy Základy junáctví, 1912). 

Co chce skauting vytvořit z dívek? Jistě, budoucí moderní ženy. Jsme opět u slovíčka "moderní", které 
může obsáhnout všechny možné představy. Naštěstí nevyjadřuje pouze představu, ale také její pohyb, 
dynamiku. Ideál ženy se v dějinách měnil a vždy určitým způsobem odrážel její skutečnou funkci ve 
společnosti. Ideál moderní ženy je ovlivněn stupněm její emancipace a její účastí v boji za osvobození 
člověka. Proto také dívčí hnutí v různých zemích je různě rozvinuto. Nahodili jsme zde tolik otázek, že i 
bez dalšího výkladu by bylo zřejmé, že úkol dívčího skautingu v této době změn není lehký. Nemůžeme 
předpokládat, že se kdy žena vrátí jen k rodinnému krbu a vzdá se svého podílu na veřejném dění. Ale 
nemůžeme také přejít skutečnost, že dnes pracuje každá "na dvě směny", v zaměstnání a 
v domácnosti. To se přes noc nevyřeší, jsme tedy v podstatě tam, kde byly naše zakladatelky. Kromě 
výchovy pro práci veřejnou musíme také zařazovat výcvik prací v domácnosti, základy péče o děti. 

Jako první bod našeho snažení bych však kladla dnes důraz na intenzivní výchovu citovou. Zvyšování 
hmotné úrovně nenese automaticky s sebou úroveň vzájemného respektování a ohledu. Naopak 
pozorujeme to, co již dříve bylo na Západě, že se lidé vzájemně odcizují, množství lidí není kolektivem, 
ale shlukem opuštěných, izolovaných jedinců. 

Je jasné, že dojemnými články a přednáškami nedocílíme ničeho. Nestojí-li v čele oddílu opravdu 
osobnost, která působí příkladem, je vše ztraceno. S výchovou citovou je spojena sebevýchova, 
kontrola vlastního počínání. Příkaz denního dobrého skutku je dobrou pomůckou. Vypěstování 
odpovědnosti za "sestry" v družině je přípravou k rodičovství, k odpovědnosti za vlastní rodinu. Často 
dnes trneme nad množstvím sebevražd mladistvých a nad jejich lehkomyslnými vztahy. Nechceme, 
aby se vrátila pokrytecká měšťácká morálka, ale aby skautky desátý bod zákona skutečně žily. 

S výchovou citovou souvisí i skautská práce s dětmi nějak postiženými. Anglický výraz "exténsion 
guides" se mně nikdy tolik nelíbil jako francouzské “éclaireuses malgré tour" (skautky navzdory všemu). 
Před dvaceti lety jsme měly oddíl neslyšících skautek, dnes se začínají budovat oddíly v léčebných 
zařízeních (Brno, Slatiňany apod.). 

Od těchto teoretických úvah musíme k životní próze. Vedení domácnosti není malý úkol, má-li se dělat 
stejně dobře jako zaměstnání, pro které se dívka školí. Naštěstí příprava táborového jídelníčku je 
zábavná. Počítání nákladů pro třicet je těžší než pro tři nebo čtyři. Skautka si bude jako matka jistě 
umět odříci módní novinky, na nichž platí novost. Bude vědět, jak si zmodernizovat byt, aby si práci co 
nejvíce ulehčila, bude umět se svými pomůckami dobře zacházet. Odborné odznaky, které jako 
skautka nosila na rukávě, jí pomohou v životě. 

Dnešní škola již opět učí dívky vařit a pečovat o děti. Ale práce v tomto oboru zůstává pro skautské 
oddíly ještě mnoho. Samozřejmě základy hygieny a první pomoci jsou také důležitou částí programu. 
Škoda, že dnes, pro komplikované hygienické předpisy, nemohou chodit skautky tak snadno na praxi 
do jeslí, jako jsme mohly chodit my. 

Jak je silné kouzlo skautingu, viděli jsme teď všichni při různých setkáních. Doufejme, že brzy 
vychováme novou směnu nadšených vůdkyní, které budou podle mezinárodní hymny skautek 
"k budování nového světa spojovat lásku s odvahou". 

Vlasta Macková 
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ZAKLÁDEJTE ODDÍLY STARŠÍCH SKAUTEK 
Ano, máme dost starosti se světluškami a skautkami, chybí nám rádkyně, potřebujeme každou 
obětavou osmnáctiletou sestru, aby již prošla kurzem pro výchovu vedoucích a mohla se ujmout 
vedení oddílu. Z koho by se tedy skládal oddíl starších skautek? Kdo by jej vedl ? A jakou by měl 
náplň? 

Skautský program, stupně zdatnosti i odborky splní skautka v dobře vedeném oddíle do patnácti 
let. Ale v té době také běžné stupně zdatnosti pro ni přestávají být atraktivní, neboť oblast jejích 
zájmů se rozšiřuje, mění a prohlubuje. Je známou bolestí skautingu, a to nejen u nás, ale i ve 
světě, že nám odchází patnáctiletá mládež. Není jen v zájmu našeho hnutí, abychom si tuto 
dospávající mládež udrželi, kdy se z roverů i starších skautek mohou stát vůdcové oddílu, ale je 
především v zájmu této mládeže samé, aby ve skautském hnutí zůstala i nadále. V tomto životním 
období si mladí lidé volí svoje budoucí povoláni, často i celoživotního partnera a začínají si tvořit 
vlastní způsob svého života. Není tedy lhostejné, s kým se přátelí, jak tráví svůj volný čas, jaké 
mají zájmy. Je to doba, kdy lze nejlépe působit nejen na city, ale i na rozum mladého člověka. 
Mravní zásady junáckého hnutí, junácká vzájemnost a přátelství se stávají pevnou oporou 
dospívající mládeže. Ale i pro získání potřebného počtu skautských vůdců je výhodnější, zůstávají-
li naši skauti a skautky až do svých osmnácti až dvaceti let nepřetržitě v našem hnutí. Je to tak 
lepší, než když se nám ve dvaceti letech vrací k vedení oddílu. 

U junáků jsou již dávno zavedeny kmeny roverů, u nás však starší skautky neměly ani vlastní 
program, ani název. Náčelnictvo dívčího kmene Českého Junáka se proto rozhodlo zabývat se 
otázkou starších skautek hlouběji. Dalo si za úkol vypracovat pro ně přitažlivý moderní program, 
který by při zachování skautských zásad i ideálů respektoval zájmy dnešních dívek od patnácti do 
dvaceti let. Vyskytly se však potíže s pojmenováním této věkové skupiny skautek. Anglicky název 
„Rangers“ se nám nezdá pro náš jazyk a pro naše poměry dost výstižný. Pomozte nám při 
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vymyšlení vhodného názvu. Takového názvu, který by byl blízký tradici obou našich národů. 
V příštím čísle vám předložíme návrhy pro činnost těchto starších skautek.  

Prosíme všechny, kteří se o tuto problematiku zajímají, aby nám napsali svoje nápady a náměty.  
 
O ROVERINGU 
Rozhovor s Mirko Vosátkou o roveringu 

Brat ře Grizzly, pokud vím, m ěl jsi možnost poznat rovering i v zahrani čí: Co t ě tam zvláš ť 
upoutalo, mohl by nám být n ějaký p říklad vzorem? 

Poznal jsem před Iéty rovery v Jugoslávii, Rumunsku, Itálii, Rakousku, Francii a v Polsku.    
Myslím, že nejzajímavější program měli francouzští se svou „La route“. V našem kmeni jsme tento 
program přizpůsobili českým poměrům a dobře nám vyhovoval. Přesto však převládal vlastní 
způsob. Anglický rovering nám jaksi „neseděl“ pro rozdílné společenské uspořádání, ze kterého 
tenkrát vycházel.  
V dnešní době nemůžeme a nesmíme otrocky kopírovat nějaký vzor roveringu ze země, kde 
skauting žil nepřetržitě po celá léta, zatím co u nás tomu tak nebylo. Žádná kopie ze zahraničí 
nevyhovuje našim společenským a mentálním podmínkám, ve kterých mladá generace vyrůstala a 
nyní žije. Je naopak potřeba vzít v úvahu dnešní stav dospívající mládeže, která by věkem 
příslušela roverům. Je nutno podrobně znát její myšlení, problémy, přání a touhy, a po důkladném 
psychologickém a sociologickém průzkumu přistoupit k formulaci metodiky a programu našeho 
novodobého roveringu. Ovšem, ani takto vytvořený program nebude uzavřený; jistě se s dobou 
bude dál rozvíjet. 
Zdůrazňuji, vytvářet nyní ukvapeně program roveringu „u zeleného stolu“ ve formě nařízeni a 
směrnic nemá cenu. K tvoření nového modelu, o kterém byla řeč, je třeba přistoupit uvážlivě, 
vytvářet jej v co nejširším okruhu zkušených skautských pracovníků a v těsné spolupráci 
s mládeží. 

Nač bys kladl d ůraz v dnešní roverské práci? 

Samozřejmě na zásadu roveringu. Na ono "bratrstvo služby“ a roverské heslo "Služba" má trojí 
výklad: 
1. Služba sobě samému. 
2. Služba skautskému hnutí.  
3. Služba všem lidem. 

A teď už otázku poslední: Co bys vzkázal dnešním rover ům? 

Opět připomínám podstatu roveringu, kterou je heslo "Sloužím", přikazující: Buduj sebe, buduj 
dobro, buduj láskou. A přidal bych: Putuj, putuj pěšky, s otevřenýma očima i srdcem. Dívej se a 
naslouchej. 

Děkuji za rozhovor.  
rozmlouval  Jan Čáka 

 
Junák a Socialistický svaz mládeže 

Od usnesení PÚV KSČ ze 17. 11. 1969, které položilo politické, ideové a akční základy pro 
postupné vybudování jednotné masové dobrovolné organizace dětí a mládeže v ČSSR a 
1. zasedání Federální rady 27. 11. 1969 uplynula řada měsíců. Měsíců plné práce, jednání, 
prvních pozitivních výsledků, ale i měsíců plných obav, pochyb, nejistot a extrémních názorů. 
Nechci a ani nemohu v rozsahu tohoto článku zabývat se všemi aspekty procesu výstavby 
Socialistického svazu mládeže a jeho relativně autonomní dětské součásti, Pionýrské organizace 
v ČSSR. Ke všem těmto otázkám byly nebo budou zpracovány základní dokumenty. Federální 
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radou nebo Čs. ústředím dětských organizací. Běží především o program Socialistického svazu 
mládeže, jeho statut včetně organizačního vnitřního uspřádání, které má vytvářet prostor pro 
činnost jednotlivých věkových a zájmových skupin mládeže; dále o stanovení základních pravidel 
pro hospodářskou a investiční činnost; vyjasnění otázek právní subjektivity, členských průkazů, 
výše příspěvků atd. U dětské organizace, při plném respektování politické a ideové jednoty a cílů 
s mládežnickým hnutím, se jedná především s vytvoření komplexního modelu, který by odpovídal 
jednak objektivně nutným společenským podmínkám, jednak vytvářel bohatou škálu pro přitažlivou 
činnost statisíců dětí v různých typech kolektivů. K tomu je třeba vytvořit podmínky, postupovat od 
obecného ke konkrétnímu, řešení. 

Proto jako hlavní článek v dětském hnuti je určení jeho základního místa a vztahu k mládežnické 
organizaci, vyjádřeného principem relativní samostatnosti. Materiál schválený předsednictvem 
Federální rady, postavení PO ČSSR dokazuje, že princip relativní samostatnosti je a bude 
uplatněn do důsledků, aby si dětská organizace sama mohla řešit své hlavní a důležité problémy. 
Na to navazuje prohlášení Pionýrské organizace, která vychází z programu Socialistického svazu 
mládeže a základní ustanovení, tj. vnitřní uspořádání dětské organizace. Vnitřní uspořádání má 
optimální měrou vytvářet podmínky pro hlubokou diferenciaci, práci a činnost různých typů 
kolektivů, v tom i junáckých. 

Ze závěrů a dokumentů vedení Junáka vyplývá náš kladný vztah k budování Socialistického svazu 
mládeže. Není vyvolán ani vnějšími tlaky, ani jakýmkoliv politickým manévrováním, ale je logickým 
závěrem našeho přesvědčení o nutnosti jednoty dětí a mládeže, jako objektivně nutné a politicky a 
společensky správné zásady. Po celou dobu existence našeho hnutí hrála myšlenka jednoty 
mládeže významnou roli, zvláště po 2. světové válce. Náš podíl a účast na práci prvních 
povalečných let Svazu české mládeže a Světové federace demokratické mládeže jsou dostatečně 
známy a ani nelze pominout poctivé snahy řady našich činovníků v r. 1948 a dalších o včlenění 
junáckých forem a metody činnosti do Pionýrské organizace. 

I když v oblasti tradic máme na co navazovat, přece jen považujeme jednoznačně politické, ideové 
a mocenské podmínky, vytvořené v naší zemi Únorem 1948 za rozhodující. Vedoucí úloha strany, 
principy marxisticko-leninského světového názoru, proletářského internacionalismu a 
socialistického vlastenectví a v neposlední řadě princip politické o ideové jednoty jsou základními 
aspekty společnosti. To platí plnou měrou, a konečně vyplývá z Ústavy ČSSR a ze zákona o 
Národní frontě, i o všech společenských organizacích, v jakékoliv oblasti našeho života. 

Jsme si vědomi chyb a nedostatků v uplynulých létech, včetně neoprávněných a neúměrných 
tvrdostí proti řadě našich členů, a přes všechny chyby, omyly a nedostatky považujeme náš vývoj 
v posledních 25 letech za společensky pozitivní. 

V lednu 1968 jsme viděli a vidíme snahu strany o překonání subjektivního a mechanického 
chápání socialismu a jeho principů. I při obnově hnutí na jaře 1968 jsme si byli vědomi, že Junák 
může existovat a najít své místo pouze v socialistické společnosti. Od samého počátku si byla 
řada představitelů Junáka vědoma, v čele s bratrem Plajnerem, že nelze obnovu připustit jako 
projev negace uplynulých 20ti let dětského a mládežnického hnutí, nýbrž jako pokus v rámci 
neformální jednoty obohatit osvědčenými junáckými pokrokovými formami výchovu dětí. Rovněž 
jsme si byli vědomi, že v žádném případě nelze dopustit, aby obnovené hnutí jako celek ani jako 
prostředek sloužilo pro vyjádření platformy politického nesouhlasu se socialistickým společenským 
řádem. 

Prosazení těchto principů nebylo bez obtíží. Jednak skutečně někteří bývalí činovníci spojovali 
obnovu Junáka s jinými politickými cíli a uspořádáním společnosti, jednak přerušení činnosti a 
působení starých tradic, navíc podtržené bouřlivými poměry roku 1968 a části roku 1969, 
vyžadovalo od vedení zásadní postoj. Nyní po uplynutí dvou let můžeme hodnotit kroky vedení 
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Junáka jako politicky správné a prozíravé. Jak již bylo řečeno mnohokráte závěry 3. junáckého 
sněmu, který se jednoznačně a jasně přihlásil ke všem základním politickým, ideovým a 
společenskými zásadám naší společnosti, spotu s další činností celého hnutí a jeho vedení, které 
podporovalo politiku KSČ a konsolidaci naší země, vytvořily základ naší práce. Proto jsme 
zákonitě přijali jasné a kladné stanovisko ke sjednocení dětského a mládežnického hnutí i k jeho 
koncepci stanovené v usnesení předsednictva ÚV KSČ ze 17. listopadu 1969 a rozpracování 
v závěrech plenárních zasedání Federální rady. Přitom věříme, že naše zásadní postoje, 
dosavadní výsledky práce a pokrokové formy junácké výchovy najdou plné uplatněni v rámci 
budované jednotné organizace. 

Chápeme jednotu mládeže jako objektivně nutnou a politicky správnou. Jsme přesvědčeni, že při 
výstavbě SSM jde o využití všech dobrých zkušeností a tradic ČSM, ale i o vystříhání se projevů 
mechanické manipulace o vymýcení představ úlohy mládežnické organizace jako převodové páky. 
Jsme přesvědčeni, že každá společnost má právo, aby se její mladá generace vyvíjela podle jejích 
základních idejí a názorů, na druhé straně musí mít zájem o vytvoření takového modelu, který by 
mládeži optimálně umožňoval její seberealizaci a kontinuitu na život a myšlenky svých otců. 
Jednota je žádoucí nejenom v oblasti politiky ideové. Jednou z přednosti našeho hnutí je sice 
princip učit děti skromnosti a práci pro sebe, ale na druhé straně musí společnost vytvářet 
podmínky především pro dospělé dobrovolné členy dětské organizace. Jedná se o jejich důsledné 
společenské ocenění, ale to nejenom slovy, ale skutky. Pouze silná a jednotná dětská organizace 
může s plnou vahou uplatňovat své požadavky vůči společnosti. 

Jsme přesvědčeni, že v nové Pionýrské organizaci, která bude splňovat všechny podmínky pro 
politickou a ideovou jednotu, bude vytvořeno dostatečné množství prostoru pro práci jednotlivých 
zájmových složek, ať již běží o turisty, mladé techniky, junáky, přírodovědce, modeláře, filatelisty, 
tělovýchovné kroužky, branné kroužky atd. Proto je i naši snahou a v zájmu dětí a společností se 
plnou měrou na výstavbě takovéto organizace podílet. 

Ing. Václav Marhoul, místostarosta Junáka 
 
SETKÁNÍ S TGM 

Už je to dávno. Dobrých osmačtyřicet roků. Jaro, které k nám tenkrát zavítalo, zavonělo vlahým 
vánkem, pod jehož dechem roztály poslední stopy zimy. Skauti, jejichž elfem byla příroda, šlapali 
v krátkých kalhotách a širokých kloboucích, neděli co neděli, za město. 

Byl jsem členem dvacátého oddílu v Praze, v jehož čele stáli bratři Rubeš a Juklíček, o nichž bylo 
známo, že jsou vášnivými vyznavači kuchařského umění. Není tedy náhoda, že na výletech, které 
jsme často podnikali, patřilo polní vaření k důležitým bodům programu. 

Dvoudenní družinový výlet o velikonočních svátcích, jehož trasa vedla pod teplými paprsky jarního 
slunka do tichých lesů, rozprostírajících se v okolí Lán, na Křivoklát a ještě dál mi zvláště utkvěl 
v paměti. Po krátkém pochodu jsme dorazili do lánské obory, v níž jsme měli první zastávku. 
Samozřejmě jsme se hned pustili do přípravy oběda, což byl úplný obřad řízený rádcem 
Juklíčkem, který uvařil nejen výbornou bramborovou polévku, ale pustil se i do přípravy hada. Ano, 
hada. Nevím, jestli si na pečení téhle pochoutky na výpravě troufnete, ale my jsme si s ní nedělali 
žádné starosti. Hada uděláte bud slaného nebo sladkého, podle toho, na co máte zrovna chuť. 
Potřebujete k tomu trochu mouky, pár vajec, sůl nebo cukr, mléko a prášek do pečiva. Těsto, které 
pořádně zaděláte, uválíte a navinete na silný prut. No, a teď ještě potřít bílkem, posypat mákem 
nebo cukrem a šup s tím nad dobře roztopený, již příliš neplápolající oheň. 

Vzpomínám si, že úkol upéci hada připadl na mne. Upřímně řečeno, radost jsem z toho zrovna 
neměl. Had se totiž nad žárem ohniště musel zvolna, trpělivě a stejnoměrně otáčet, jinak by se 
spálil. Nebylo tedy divu, že jsem si pána s prošedlou bradkou skoro ani nevšiml. Muž s úsměvem 
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přistoupil až ke mně a se zájmem, který měl v obličeji, se sklonil k ohništi. Nazdar chlapče, co to 
robíš? - Zvedl jsem udiveně hlavu. No, přece hada, starý pane, dokonce s povidly. Nemohl jsem 
pochopit, že to hned nepoznal. Starý pán, který měl v sobě cosi otcovského, uznale přikývl a 
položil mi ruku přátelsky na rameno. - A chlapče, co kdybych si chvíli počkal, dáš mi ochutnat? 

Ale beze všeho, zatím se můžete posadit tuhle na pařez. - Napadlo mě; že mě jen tak zkouší, ale 
zvědavý člověk to mínil smrtelně vážně. Posadil se na místo, které jsem mu ukázal a pozoroval 
zatím družinu. Ještě že včas zasáhl šéfkuchař Juklíček: Z obavy, abych oběd v poslední chvíli 
nespálil, mi vzal rožeň z ruky, a hada, který začínal již hnědnout, pro jistotu sundal. Nechal ho 
vychladnout, rozkrájel na malé kousky a jeden z nich, ten nejpěknější nabídl našemu hostu. 
Z pečiva stoupala dráždivá vůně. Milý návštěvník, který jak se zdálo, se mezi námi cítil velmi 
dobře, si na porci, kterou snědl do posledního drobku, opravdu pochutnal. Nikdy bych netušil, jací 
jste výborní kuchaři, řekl. Mějte se hezky, a ať se vám to vždycky povede jako dneska. 
Zasalutoval, řekl nazdar a za chvíli se nám ztratil mezi stromy. 
Tak, řekl jsem si, a teď se konečně v klidu najíme. Vždyť už se mi sbíhaly sliny. Jenže z houštiny, 
která se zvedala za tábořištěm, se zase někdo vynořil. Napadlo mě, že už by těch návštěv mohlo 
byt dost. Neznámý muž, který si nás jednoho po druhém několik vteřin nepohnutě prohlížel, se mi 
moc nezdál. Šéfkuchař Juklíček v domnění, že nový host, který se mezi námi objevil, přišel také na 
kousek, pohotově chystal misku. Ale muž udělal odmítavý posunek a tonem, z něhož zavanul 
chlad, se ptal po vedoucím. Bratr Juklíček překvapeně povytáhl obočí a s němou výzvou se otočil 
k družině. Co se stalo? Ale nestalo se nic a tak se muži, který se k nám choval tolik odměřeně, 
klidně legitimoval. 

V pořádku, řekl neznámý, když si prohlédl průkaz, ale teď mi ještě prozraďte, co to u vás pan 
president vlastně jedl. A s pohledem plným nedůvěry se díval k ohništi, kolem něhož stydly 
rozložené kousky hada. Z hrdla, které se mi stáhlo, jsem nedostal ani hlásku. Muž, na němž bylo 
vidět, že má našeho mlčení už po krk, nervózně přešlápl, ale nakonec se nad rozpaky, které se 
nás zmocnily, mírně usmál. Tak už se vzpamatujte, řekl již přátelštějším tónem, ano, vaším 
hostem byl president Masaryk! Proboha, teď jsem to vyvedl pomyslel jsem si, a já mu říkal starý 
pane. 

Neznámý, jemuž jsme konečně všechno řekli, se již nezdržoval a odešel. A vy se asi divíte, že 
jsme to opravdu nevěděli. Nedivte se. Bylo to na počátku republiky a fotografií, podle nichž 
bychom pana presidenta určitě poznali, bylo ještě poskrovnu. Ti staroši, kteří žijí v Lánech a jinde, 
vám ochotně potvrdí, že k podobným setkáním docházelo velmi často a že pan president si s lidmi 
s chutí pohovořil. Vyptával se na jejich život, zajímal se o jejich práci a starosti. Dovedl srdečně 
pobesedovat i s tím nejprostším chalupníkem. Proto presidenta Osvoboditele měli všichni lidé rádi, 
proto na něj v den jeho stodevatenáctého výročí narození vzpomínáme nejen jako na vynikajícího 
státníka, ale i jako na nesmírně dobrého a skromného člověka. 

Podle vzpomínky br. V. Tachecího  
napsal Miloslav Mülzer  
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